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 دادگاه زنجانی 
تاکنون هم علنی نبوده !

 برخورد کریمانه 
با مرتضوی 

بالاخره بعد از ماه ها انتظار پرونده متهم بزرگ نفتی در دادگاه مورد بررسی قرا گرفت، بیش از 20 جلسه از دادگاه این متهم به 
صورت علنی برگزار شد، اما به ناگاه رئیس دادگاه اعلام کرد جلسه بیست و دوم متهمان به صورت غیر علنی برگزار می شود. 
هرچند قوه قضاییه در خصوص این موضوع اظهار نظر نکرده، رسول کوهپایه زاده وکیل زنجانی می گوید مسائلی هست که 
نباید علنی مطرح شود. مسئول پیگیری این پرونده در مجلس اما تاکید دارد که آنچه تاکنون نیز برگزار شده، علنی نبوده است.

علنی شدن برخی مسائل به نفع کشور نیست
رسول کوهپایه زاده، گفت غیرعلنی بودن این جلسه به دلیل درخواست برخی متهمان انجام گرفته است. وی گفت: در این 

پرونده مسائلی وجود دارد که متهمان نمی توانند آنها را به صورت علنی مطرح کنند.
کوهپایه زاده ادامه داد: این موضوعات به خصوص تحریم ها با منافع و امنیت ملی در ارتباط اســت و علنی شــدن آن به 
نفع کشور نیست. موکل من و همچنین متهمین ردیف دوم و سوم این پرونده دست شان بسته است و نمی توانند خیلی از 
موضوعات را در دادگاه علنی بیان کنند، به همین جهت هم قرار شد تا دادگاه روز یکشنبه به صورت غیرعلنی برگزار شود تا 

در یک فضای آرام، مباحث مورد نظرشان مطرح شود.
کوهپایه زاده در پاســخ به این سؤال که تا چه زمانی دادگاه غیرعلنی خواهد بود، گفت: قطعاً تا زمانی که صحبت  متهمین 
به پایان برســد، دادگاه غیرعلنی است و من بعید می دانم این روند بیش تر از یک جلسه باشد. قطعاً پس از بیان موضوعات 

محرمانه، بلافاصله دادگاه به روال عادی خود بازمی گردد. 
اما این موضوع با واکنش برخی افراد دخیل در پرونده مواجه شــد، به طوری که حســین دهدشتی یکی از اعضای کمیته 
رســیدگی به پرونده بابک زنجانی در مجلس شورای اسلامی انتقاد تندی از روند پرونده در نطق پیش از دستور روز گذشته 
خود داشت، همچنین امیرعباس سلطانی رئیس کمیته پرونده زنجانی در مجلس نیز از این موضوع انتقاد کرد و روند بررسی 

پرونده به این شکل را نادرست ارزیابی کرد.

این دادگاه تاکنون نیز علنی نبوده است
امیر عباس سلطانی در خصوص این موضوع و با انتقاد به روش برگزاری  و روند بررسی پرونده متهم نفتی در دادگاه گفت: 
روشی که تا به امروز بابک زنجانی را محاکمه کرده اند، به هیچ عنوان علنی نبود و نمی توان بر این روش دادگاه علنی گفت.
این نماینده مجلس در خصوص تغییر روش قوه قضاییه در دادرسی به پرونده این اختلاس کلان گفت: معلوم نیست به چه 
دلیلی دادگاه غیرعلنی کامل شده است و این سی درصد هم که علنی بود دیگر غیر علنی خواهد بود، در این گونه موارد که با 
بوق کرنا کاری را آغاز کردیم و برای آن دادگاه علنی تشکیل دادیم ، درست نیست در میانه راه مسیر را عوض کنیم، روند کار 
باید به همین صورت ادامه پیدا می کرد، تا مردم از همه جزئیات مطلع شوند. در غیر این صورت ممکن است مردم اعتماد 

خود را نسبت به سیستم از دست بدهند.
مسئول پیگیری پرونده بابک زنجانی در مجلس شورای اسلامی گفت: اکنون متهم های ما به جای قاضی نشسته اند، 
بابک زنجانی، مرتضوی، و نفرات دیگر اکنون دیگر مسئولیتی در نظام ندارند و به عنوان متهم به دادگاه می روند این افراد 

در جایگاهی نیستند که بتوانند برای نظام تاخت و تاز کنند.
وی گفت: من به روند این پرنده خیلی خوش بین نیستم، متهمان در دادگاه هر کاری دوست داشته اند کرده اند از دروغ و 
تهمت گرفته تا توهین و افترا به مقامات و افراد عادی کوتاهی نمی کنند. این پرونده به سمتی می روند که شامل مرور زمان 

گردد، البته ممکن است به نتیجه برسد، اما چه نتیجه ای داشته باشد معلوم نیست.
ســلطانی فر گفت: این پرونده پیچیدگی فوق العاده دارد و زوایای پنهان و آشــکار زیــادی در آن وجود دارد، هنوز مردم از 
90 درصد محتویات این پرونده اطلاع ندارند، اگر این پرونده به صورت علنی مورد برســی واقع شود باعث حیرت خیلی ها 

خواهد شد.
وی گفت: در این پرونده اســامی کسان زیادی وجود دارد، اسامی افراد و مدیران نظام که با بابک زنجانی در ارتباط بودند، 
نوع ارتباط و حجم بیت المالی که در خلال این سالها توسط این افراد حیف و میل شده است، این ها باید مشخص گردد، 
هنوز اسامی میران و نهادهای دخیل و مقصر در این پرونده برای مردم مشخص نیست، امیدوارم غیر علنی بودن دادگاه 

روند دادرسی را محرف نکند.

نوع برگــزاری دادگاه های دو متهم بزرگ اقتصادی یعنی بابک زنجانی و ســعید مرتضوی اعتراضات بســیاری را 
در پی داشــته است. اینکه زنجانی در دادگاه همه مســئولان نظام را متهم می کند و خود را بی گناه نشان می دهد 
و اینکه مرتضوی با محافظ مســلح وارد دادگاه می شود، برای بســیاری از ناظران عجیب و غیرقابل قبول بود. اما 
خروج مرتضوی از کشــور و حضورش در مراسم اربعین بود که داد خیلی ها را درآورد. امروز نیز پنج نماینده مجلس 
در نامه ای سرگشــاده خطاب به رئیس دســتگاه قضا، به شــدت و صراحت از این روند انتقاد کرده اند و خواســتار 
رســیدگی به آن شــده اند. احمد توکلی، الیاس نادران، علیرضا محجوب، سیدحســین دهدشتی و نادر قاضی پور 

امضاکنندگان این نامه هستند.

آیا با همه متهمان مثل مرتضوی برخورد می کنید؟
این نمایندگان در ابتدای نامه خود با اشــاره به اینکه دو ســال پیش گزارش هیأت تحقیق و تفحص مجلس از سازمان 
تأمین اجتماعی و شــرکتها و مؤسسات تابعه در صحن علنی قرائت شد و به دلیل احراز تخلف برخی از مدیران دستگاه 
مورد تفحص، هیأت رئیسه مجلس پرونده را به قوه قضائیه ارسال کرد، نوشته اند که مطابق قانون، دادگاههای رسیدگی 
به پرونده های ارجاعی از هیأتهای تحقیق و تفحص می بایست ظرف حداکثر ۳ ماه نسبت به صدور حکم اقدام نمایند. 
اما نه تنها این روال قانونی مورد غفلت قرارگرفت بلکه در روزهای اخیر شاهد تحولات و مسائلی پیرامون این پرونده بوده 

ایم که متاسفانه نگرانی هایی را ایجاد کرده است.
این پنج نماینده در ادامه نامه خود خطاب به آیت الله آملی لاریجانی نوشــته اند: »انتظار داشتیم دستگاه محترم قضا 
درخصوص بررســی و صدور حکم متخلفان پرونده ارجاعی تحقیق و تفحص از سازمان تأمین اجتماعی بویژه قاضی 
معلق آقای سعید مرتضوی- اهتمام بیشتری می نمود تا امروز شاهد آن نباشیم که نامبرده با سخره گرفتن قوای تقنینی 
و قضائی کشــور از مرز هوایی به پیــاده روی اربعین برود و عکس خویش با کودکان مظلوم عراق را برای ارســال پیامی 
مشــخص در شــبکه های اجتماعی قرار دهد و در جامعه هم به نحوی موضوع بازتاب یابد که اولًا ظاهرا این فرد، فرد 

استثناییست و ثانیاً نمایندگان مجلس شأن نظارتی خودرا ازدست داده اند«.
به نوشــته آن ها در نتیجه این اتفاقات این ســوال در جامعه ایجاد می شود که آیا رفتار دســتگاه قضاء با همه متهمین 
اقتصادی همانند مرتضوی اســت. این نماینگان از آیت الله لاریجانی ســوال کرده اند کسی که فیلمی مخفیانه تهیه 
می کند و پخش آن باعث می شود رئیس قوه مجریه کشور مطالبی بگوید که بنا به فرمایش رهبر انقلاب خلاف شرع، 
اخلاق و قانون اســت، آیا سزاوار چنین برخورد کریمانه ای است؟ آن ها در ادامه پرســیده اند که آیا اثر منفی این جواز 
خروج از کشور بر ســرمایه های اجتماعی ایران اسلامی آیا سنجیده شده اســت؟ این نمایندگان نوشته اند: »وقتی با 
فردی که جهت حفظ منصب غصبی خویش زمینه ساز بروز و ثبت »یکشنبه سیاه« در کارنامه نظام جمهوری اسلامی 
اســت برخورد قاطع صورت نگیرد؛ این نتیجه را در پی نخواهد داشــت که فرد مطلق العنان با سرمایه های میلیون ها 

بیمه شده مانند »پول توجیبی« رفتار نموده و از کیسه فقرا حاتم طایی شود؟«

تحقق عدالت، شرط اعتماد مردم است
این نمایندگان در ادامه به طولانی شدن روند دادرسی پرونده مرتضوی اعرتض کرده اند و نوشته اند: »عجیب آنجاست 
که پس از پیگیری مداوم و انتظار به حقی که ملت از روشن شدن سریع فرجام این پرونده دارند، دادگاه اول در مورخ 2۵ 
آبان سال جاری برگزار که شرح آن دادگاه نیز مطابق آنچه در رسانه ها روایت شده محل مداقّه است و قرار دادگاه بعدی 

پنجاه روز بعد یعنی ۱۶ دی ماه تعیین می گرددکه علت این مدت طولانی بین دودادگاه روشن نیست«. 
این پنج نماینده در پایان این نامه تتاکید کرده اند که همه مطالبه شــان این است که تحقق نکات مندرج در متن حکم 
انتصاب رئیس دستگاه قضا که از سوی رهبری در مردادماه سال گذشته صادر شد، بهتر و بیشتر محقق شود، آنجا که 
ایشان بر کوتاه نمودن مسیر دادرسی و مبارزه اساسی با فساد و تأمین سلامت ارکان قوه با اعمال نظارت مناسب تأکید 
فرمودند. آن ها در انتها تصریح کرده اند: »اینک به عنوان وکلای ملت انتظار داریم دستور فرمایید وفق قوانین موجود، 
فرامین مقام عظمای ولایت وتکلیف شرعی حضرتعالی با  »سرعت«، »دقت« و »قاطعیت« پرونده این قاضی معزول 

رسیدگی شود. چراکه »تحقق عدالت« شرط »اعتماد« به ما و شما در ترازوی قضاوت مردم است«.

ایران پروتکل الحاقی را داوطلبانه اجرا می کند
ســخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس تاکید کرد: قطعنامه شورای حکام از گزارش آمانو مهمتر است و بعد از بسته شدن پرونده هسته ای، ایران به صورت داوطلبان پروتکل الحاقی 
را اجرایی می کند. نوذر شــفیعی با اشــاره به بررسی گزارش آمانو در خصوص پرونده هسته ای ایران در شورای حکام اظهار داشــت: طبق توافقنامه برجام بعد از اینکه مدیر کل آژانس بین المللی هسته ای 

گزارش خود را ارائه کرد بر اساس آن گزارش جلسه ای برای تهیه پیشنویس قطعنامه از سوی ایران و اعضای شورای حکام برگزار می شود تا این پیش نویس به تصویب شورای حکام برسد.
 این نماینده در ادامه به ارتباط بسته شدن پرونده هسته ای ایران و پروتکل الحاقی اشاره کرد و گفت: طبق برجام، بعد از بسته شدن پرونده هسته ای، ایران باید به صورت داوطلبانه پروتکل 

الحاقی را اجرا کند. بعد از مدت زمانی نیز باید روند قانونی پروتکل یعنی تصویب در مجلس طی شود. شفیعی با بیان اینکه  ایران در برجام تعهدات و حقوقی دارد، اظهار کرد: باید به تعهدات 
خود پایبند باشــیم و در عوض برای احقاق حقوقمان تلاش کنیم. این دو موضوع باید پا به پای هم جلو برود، نمی شــود توقع بسته شــدن پرونده هسته ای را داشته باشیم که البته حق 

ایران است اما در مقابل به پروتکل الحاقی عمل نکنیم.

جبههیکتالیستانتخاباتیمیدهد
عضو شورای مرکزی جبهه یاران کارآمدی و 
تحول ایران اسلامی از ارائه لیست انتخاباتی 
برای حضور در انتخابات مجلس شــورای 

اسلامی خبر داد.
لطف الله فروزنده با اشــاره به جلســه شــب 
گذشته شــورای مرکزی تشکل متبوعش، 

اظهار داشــت: در این جلسه مقرر شــد جبهه یاران کارآمدی و تحول ایران 
اســلامی در بستر قانونی لیستی را برای حضور در عرصه انتخابات ارائه و با 

جریانات اصولگرا فعالیت و تعامل داشته باشد.
وی ادامه داد: معتقدیم که باید مجلسی کارآمد و تحول خواه تشکیل شود که 
با ظرفیت های موجود، این جبهه می تواند در خدمت مردم باشد و بسترهای 
لازم را برای کارآمدی و تحول در مجلس فراهم کند و کشور را از نظر وضعیت 

رکودی خارج و مطالبه گر و یاری گر دولت باشد.

درانتظارنظرقوهقضائیهدربارهاحمدینژاد
رئیس کمیســیون اصل 90 مجلس شورای 
اسلامی می گوید که این کمیسیون در مورد 
پرونده های احمدی نــژاد منتظر اعلام نظر 
دستگاه قضایی است. محمدعلی پورمختار 
اظهــار می کنــد: پرونــده های مربــوط به 
احمدی نژاد سه فقره بود که قبلا ارسال شد 

و عبارتنــد از عدم معرفــی به موقع وزیر ورزش و جوانان، عــدم ابلاغ قوانین و 
مقررات و عدم تهیه به موقع اساسنامه شرکت ملی نفت. وی اضافه می کند: این 
پرونده ها در دوره های قبلی مجلس ارسال شد و پرونده آن نیز با اطلاع رسانی از 
سوی قوه قضائیه رسیدگی شد و ما منتظر اعلام نتایج هستیم. رئیس کمیسیون 
اصل 90 بــا بیان اینکه پرونــده ای در مورد وزرای دولــت احمدی نژاد در این 
کمیسیون نیست، می گوید: پرونده ای در مورد برخی از معاونان احمدی نژاد 

وجود دارد که در حال حاضر به پرونده معاون اجرایی وی رسیدگی می شود.

انتظاراصلاحطلبانازدولت
سیدمحمدرضا خاتمی در پاسخ به این سوال 
که انتظــار اصلاح طلبــان از دولت یازدهم 
با توجه به نزدیک شــدن بــه انتخابات آتی 
مجلس چیســت؟ گفت: انتظار ما از دولت 
این اســت که دولت تنها به قانون عمل کند 
و به هیچ چیز غیرقانونی گردن ننهد. وی در 

مورد نحوه تهیه لیست انتخاباتی٬ اظهار داشت: ما می خواهیم وارد انتخاباتی 
رقابتی بشویم. رقیب اصلاح طلبان هم اصولگرایان هستند. به همین دلیل 
اصولگرایان لیست مســتقل خودشــان را دارند و اصلاح طلبان نیز لیست 
مستقل خودشان را دارند تا یک رقابت سازنده ایجاد شود. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب با اشاره به نقش افراطیون در جریان اصولگرایی تصریح کرد: 
اصولگرایان در انتخابات آتی، کار بســیار ســختی در پیش روی خود دارند٬ 
زیرا در طول هشت سال گذشته، عنان خود را در اختیار تندروها قرار دادند.

رایزنیاصلاحطلبان
بامسئولانانتخابات

دبیــرکل مجمــع نیروهــای خــط امــام گفــت: 
اصلاح طلبــان بــرای جلوگیــری از برخوردهــای 
ســلیقه ای با نامزدها، در حال رایزنی با مســئولان 

اجرایی و نظارتی انتخابات هستند.
حجت الاسلام والمســلمین سید هادی خامنه ای 
در جمــع فعــالان سیاســی اصلاح طلب اســتان 
گلســتان در مشهد، با اشــاره به انتخابات مجلس 
نهــم گفــت: در وضعیــت کنونــی که در آســتانه 
گاهان و دلســوزان  انتخابات قرار گرفتیم وظیفه آ
نظــام از هــر جناحــی کــه هســتند، تنهــا و تنها 
روشــن کردن مردم نســبت بــه واقعیــت جایگاه 
نمایندگــی مجلــس و نــوع فعالیت افــراد در این 
پســت و ویژگی هایی اســت که یک فرد به شــرط 
 داشــتن آنها لایق نشســتن بــر کرســی نمایندگی 

ملت است.
وی ادامــه داد: اگــر ایــن کار بــه درســتی انجام 
شــود، دیگر هر کس عکس های بهتر و بیشــتری 
منتشــر و هزینــه بیشــتری کــرد به مجلــس راه 
 پیــدا نمی کنــد بلکــه هــر شــخصی مفیدتــر بود 

نماینده می شود.
خامنه ای افزود: اگر فردی که نامزد انتخابات می 
شود مدعی تقوا است باید این را در عمل و نه کلام 
ثابت کند.همچنین اگر خود را حامی جوانان و زنان 
یا محرومان نیز معرفی می کنــد، باید در عمل این 

امر را نشان دهد.
وی با اشاره به حدیثی از معصومین که عنوان شده 
بود مومن ممکن اســت هر خطایی را انجام دهد، 
اما به طور قطع دروغ نمی گویــد، ادامه داد: مرکز 
هر فسادی دروغ است. واقعا متاسفم هستم که در 
جامعه ما دروغ تا این حد رشد و گسترش پیدا کرده 
اســت. البته دروغ انواع بســیار دارد. تعریف بی جا 
و بزرگ را کوچک عنــوان کردن و کوچک را بزرگ 

جلوه دادن نیز دروغ است.
دبیــر کل مجمع نیروهای خط امــام افزود: بدنام 
کردن و تهمت زدن به افراد پاک وســالم نیز دروغ 
اســت.فضائل افراد را منکر شدن و برای آدم های 
نادرســت فضیلت عنوان کردن هم دروغ اســت و 

البته بسیار هم دروغ بزرگی است.
دبیر کل مجمــع نیروهای خط امام به ویژگی های 
لازم برای اینکه فــردی نامزد قابل قبول انتخابات 
باشد اشاره کرد و گفت: افراد اگر به طور همزمان 
دارای سه ویژگی تخصص، عدم تلاش برای منافع 
شــخصی و اعتدال در روش باشند،فرقی نمی کند 
که از کدام جناح باشند،می توانند نامزد خوبی برای 

انتخابات مجلس باشند.
دبیــر کل مجمــع نیروهای خط امــام درباره لزوم 
رعایت اعتدال توسط نامزدهای نمایندگی مجلس 
گفت: همیشه تندروی و کندروی و افراط و تفریطی 
عمل کــردن باعث خارج شــدن از خــط انصاف و 
سلامت شده و پاکی و صداقت فرد را به مرور زمان 
از بین بــرده و در مــواردی وی را بازیچه صاحبان 

قدرت و ثروت می کند.
وی با اشاره اینکه برخی از اصلاح طلبان در حال 
رایزنــی با مســئولان اجرایی و نظارتــی انتخابات 
بــرای جلوگیــری از برخوردهــای ســلیقه ای بــا 
نامزدهــا هســتند، عنــوان کرد: در حــال حاضر 
وظیفــه کســانی کــه خــود را دارای ســه شــرط 
عنوان شــده در بالا مــی دانند و توانایــی فعالیت 
در مســئولیت خطیــر نمایندگــی چــه مجلــس 
شــورای اســلامی و چــه خبــرگان رهبــری را 
 دارند در ایــن صحنه ها بــه عنوان نامــزد حضور 

پیدا کنند.

خبرانلاین نوشت: ناامیدی نتایج رایزنی  برخی اصلاح طلبان با شورای نگهبان
قدرت الله علیخانی گفت: خیلي نسبت به نتایج رایزنی  برخی اصلاح طلبان با شورای نگهبان امیدوار نیستم. اگر قرار است رایزنی صورت 

گیرد باید بزرگان اصلاحات بروند با سطحي بالاتر گفتگو کنند. اگر احساس می شود که ممکن است از جانب شورای نگهبان مساله اي 
پیش بیاید باید خدمت رهبری بروند و با ایشان صحبت کنند.

 جماران نوشت: با امام نمی توان برخورد گزینشی کرد
آیت الله برقعی با انتقاد از برخی استفاده های ابزاری و برخوردهای گزینشی از افکار و سخنان امام، تصریح کرد: کسانی که با نیت خوب و 

نگاهی سالم می خواهند سخن امام را نقل کنند ،باید دقت کنند که امام آن سخن را به چه مناسبتی و چگونه و چرا به کار برده اند و زمینه آن 
سخن چه بوده است و امام از بیان آن سخن چه هدفی داشته اند.

 خبرگزاری دانشجو: بنای اعزام گسترده نیروی بسیجی به سوریه را نداریم
سردار نقدی گفت: در سوریه حضور مستشاری داریم نیاز به حضور رزمنده نیست در جاهایی که نیاز است تکاوران بسیجی حضور پیدا می 

کنند آن هم به صورت محدود ولی بنای اعزام گسترده نیروهای بسیجی به سوریه را نداریم چرا که رزمندگان بومی در آنجا وجود دارند.

 روزنو نوشت: تندروی واقعی تندروها هستند
مرتضی الویری گفت: به نظر من تندروها را می توان به دو دسته تقسیم کرد. یک دسته کسانی که به دلیل تبلیغات خاصی که در یک جریان 
گاهانه دست  گاهانه و یک وظیفه دینی و شرعی مجالس را به هم می زنند. دسته دوم هم عواملی که آ و جمعی صورت می گیرد به صورت ناآ

به این اقدامات می زنند، من می توانم بگویم نفوذی های واقعی این ها هستند.

عکس روزسایت نگار

صحن علنی مجلس 
شورای اسلامی صبح 
امروز دوشنبه با طرح 
سوال ایرج عبدی 
نماینده مردم خرم آباد از 
علی ربیعی وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی 
برگزار شد.

خبرنامه


